
 

 

 

Agri-food: Cluster activities for a sustainable and resilient 

ecosystem 

Sledujte záznam ZDE  

Pořadem EU Cluster Talks provádí Zivile Kropaite. 

Dnes budeme diskutovat o zásadních výzvách pro ekologický přechod v zemědělsko-

potravinářském sektoru, o úloze, kterou hrají klastry při podpoře přechodu a zvyšování 

odolnosti a o klastrových projektech.  

Připomínka: Zemědělsko-potravinářský sektor spotřebuje okolo 30% světové energie a třetina 

emisí skleníkových plynů v zemědělsko-potravinářských systémech pochází ze spotřeby 

energie. Není tajemstvím, že Ruská invaze na Ukrajině má dopad na evropský zemědělsko-

potravinářský hodnotový řetězec, a proto přechod na obnovitelné zdroje je ještě více nutnější.   

Webinár začíná událostmi z ECCP.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.youtube.com/watch?v=Xc6g_UWuXk8&t=1s&ab_channel=EuropeanClusterCollaborationPlatform


 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Následuje video pozvánka na matchmakingovou akci.  

 

 

 

 

 

 

 

 

Nyní si poslechneme pohled Politické úřednice Komise EU v DG Agri – Veronika Madner.  

Začíná s možnostmi financování:  

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Jaké jsou nástroje financování?  

 

 

 

 

 

 

 

 

  

100% finanční podpory je spojeno se Spoluprací a Znalostními aktivitami. 20-40 % podpory  

je určeno investicím.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

Příklady již financovaných projektů: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Další je Blaga Valentinova Popova – team leader v DG GROW 

 

 

 

 

 

 

 

 

Ms Popova začíná s  EU Code of Conduct for Sustainable Food Businesses and marketing 

practices. Etický kodex je jednou z akcí podle the Farm to Fork Strategy. Soustředí se na aktéry 

mezi farmami a vidličkami (zákazníky). Jedná se o strukturu s osmi ambiciózními body, které 

pokrývají všechny oblasti udržitelnosti potravin, od zdravé a udržitelné stravy, snižování 

plýtvání potravinami až po účinné využívání zdrojů, uhlíkovou neutralitu a sociální aspekty, 

jako je důstojná práce a udržitelné získávání zdrojů. Etický kodex vyšel v červenci 2021.  

Proběhla každoroční schůze Kodexových signatářů, což je platforma pro spolupráci, kde jsou 

signatáři setkávají s zúčastněnými stranami v rámci zemědělsko-potravinářského ekosystému, 

tvůrci politik občanské společnosti a mezinárodními organizacemi, aby zhodnotili pokrok této 

iniciativy. Etický kodex podepsalo více než 130 signatářů. Tyto společnosti a sdružení 

podepsaly kodex, osvojily si jej a dodržují jeho cíle udržitelnosti. Rovněž se konkrétně zavázali 

k plnění jednotlivých cílů a podali zprávu o svých krocích, které podnikli v loňském roce k jejich 

naplnění. Většina signatářů jsou velké potravinářské a nápojoví firmy, ale i maloobchody. A to 

je skvělé! Jenže nám chybí malé firmy, které by se zapojily. Pouze pár malých firem podepsalo 

etický kodex. Signatáři mají také prostor diskutovat o nejrůznějších tématech, vyměňovat  

https://food.ec.europa.eu/horizontal-topics/farm-fork-strategy/sustainable-food-processing/code-conduct_en
https://food.ec.europa.eu/horizontal-topics/farm-fork-strategy/sustainable-food-processing/code-conduct_en
https://food.ec.europa.eu/horizontal-topics/farm-fork-strategy_en


 

 

si zkušenosti a možnost spolupracovat. Jedním z bodů etického kodexu je vytváření hodnot 

v potravinovém řetězci, a to je velmi zásadní.  

Na konci ledna nebo únor bude spuštěn speciální nástroj pro MSP, který bude spojen s etickým 

kodexem. To umožní MSP podepsání zjednodušeného etického kodexu pouhým vyplněním. 

Tento nástroj má na starosti ECCP. Nástroj umožní společnostem vyhodnotit své aktivity, 

rozhodnout se, jak si stojí a v jaké oblasti kodexu by se mohli angažovat, a propojit to  

s existujícími osvědčenými postupy v databázi ERIC. 

Ms Popova zmiňuje online matchmakingovou akci, která proběhne 5.12.2022 

 

Následuje panelová diskuze 

 

Paní Kropaite začíná panelovou diskuzí otázkou ohledně Euroklastrů. Tuto otázku pokládá 

paní Claudii De Oliveira Ramos, Manažerka mezinárodních projektů a sítí, VEGEPOLYS 

VALLEY. 

Paní Kropaite: Jak byste definovala Euroklastry a jak mohou pomoci urychlit růst, inovace  

a konkurenceschopnost?  



 

 

Paní Ramos říká, že Euroklastry pomáhají evropským MSP s inovacami a otázkami, se kterými 

se organizace potýkají. Proto vidí Euroklastry pozitivě. Jejich organizace VEGEPOLYS VALLEY 

má také projekt Euroklastrů, který je zaměřen na městské zemědělství.  

Paní Ramos přizývá paní Pauline Bodin do konverzace. Ptá se jí s jakými výzvami se v poslední 

době potýkají. Paní Bodin říká, že se jedná hlavně o hospodaření s vodou a energií při výrobě. 

Výzvou je také zajištění odolnosti zemědělsko-potravinářského ekosystému. 

Pan Gawel Walczek, Manažer pro mezinárodní záležitosti, secpho, odpovídá na otázku 

ohledně secpha, technologickém zemědělsko-potravinářském klastru. Secpho je chytrý 

technologický ekosystém ze Španělska. Co jsou to chytré technologie? Například senzory, 

lasery, robotika, automatizovaná vozidla, umělá inteligence a velká data. Zemědělsko-

potravinářský průmysl je jedním z odvětví, na které se secpho zaměřuje.  

Pan Walczeck odpovídá na otázku, s jakými potížemi se potýkají oni. Říká, že z pohledu   

z pohledu poskytovatele technologie, je to oslovování potenciálních partnerů v zemědělsko-

potravinářském sektoru. Jeho největší výzvou je oslovení těch správných stran a subjektů 

v zemědělsko-potravinářské oblasti. Věří, že tohle je jedna z hlavních výzev v oblasti chytrých 

technologií nebo v technologickém systému  

Paní Kropaite se ptá, zda to znamená, že zemědělsko-potravinářský sektor není ochoten 

spolupracovat nebo se digitalizovat jako kterékoli jiné odvětví.  Pan Walczeck věří, že toto není 

otázka ochoty spíše jako nedostatek vědomostí. Organizace nemají potřebné informace 

 a nevědí o možnostech, ani o chytrých technologiích. Zkrátka, nevědí, co to chytré technologie 

jsou. A to je způsobeno nedostatkem informací.  

Paní Kropaite souhlasí a říká, že je důležité si toto uvědomit.  

Ptá se dalšího účastníka panelové diskuze, jaká inovativní řešení se v současné době vyvíjejí, 

pokud hovoříme o potravinách EIT. Paola Giavedoni, Ředitelka pro inovace, EIT Food nejdříve 

představí EIT Food. EIT znamená European Institute of Innovation and Technology. Jsou 

vedoucí iniciativou v oblasti inovací v Evropě a EU je spoluzakládá. Tvoří je rodina osmi EIT 

neboli znalostních inovačních komunit. Svou pozornost zaměřují na programy a programy na 

dodávání výrobků na trh. Jejich zásady jsou založeny na integraci znalostního trojúhelníku. 

Inovace je dlouhodobý proces, dodává.  

V tuto chvíli, EIT Food pracuje na třech misích.  Jednou z nich je čistý a nulový potravinový 

systém, zdravější život prostřednictvím potravin - výživa a zdraví prostřednictvím výživy,  

a posledním je zcela transparentní, odolný a spravedlivý potravinový systém. Zaměřují se na 

diverzifikaci bílkovin (pracují na alternativních bílkovinách a snaží se zvýšit množství bílkovin 

 z alternativních zdrojů) a udržitelné zemědělství prostřednictvím různých programů.  

Paní Yuan Chai, Referentka pro mezinárodní záležitosti, Wagralim, také odpovídá na otázku 

ohledně Euroklastrů a jaké to je přinášet inovace do systému. Oni v současné době pracují na 

projektu Be resident Euroclusters, který byl schválen v rámci zemědělsko-potravinářského 

trendu. Tento projekt se soustředí na snižování emisí plynů. Pomáhají malým a středním 

podnikům být produktivnější a efektivnější ve výrobě, mají lepší znalosti a pomáhají jim  

s ekologickým přechodem.  

Paní Kropaite se ještě ptá paní Chai zda souhlasí s ostatními, že nedostatek informací, 

v některých případech i nedostatek internetu způsobuje problémy v energetickém 

managementu. Podle paní Chai musí malé a střední podniky v letošním roce čelit několika 



 

 

problémům, například valorizaci platů a vysokým cenám energií. Hlavní výzvou je spíše přežití, 

které je prioritou, než investice do ekologického přechodu. To znamená, že malé a střední 

podniky tyto aktivity odkládají. 

Možnosti financování s Nina Hoppmann 

  



 

 

 

Další EU Cluster Talks proběhne 14.12.2022 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


